

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

## 论文

### 分子动力学模拟1-丁烯和正丁烷在MCM-22分子筛中的扩散行为

张国<sup>1,2</sup>, 郑清川<sup>1</sup>, 周欣<sup>1</sup>, 白福全<sup>1</sup>, 刘涛<sup>1</sup>, 张红星<sup>1</sup>

1. 吉林大学理论化学研究所, 理论化学计算国家重点实验室, 长春 130023;
2. 黑龙江大学化学化工与材料学院, 哈尔滨 150080

#### 摘要:

应用分子动力学方法研究了1-丁烯和正丁烷在MCM-22型分子筛(ITQ-1)中的扩散行为. 得到了两种物质在ITQ-1分子筛两个独立孔道中的均方位移曲线、自扩散系数和扩散轨迹. 计算结果表明, 在温度为400 K时, 1-丁烯或正丁烷在十元环孔道中的扩散明显低于在超笼中的扩散, 吸附质在超笼的底部和顶部的扩散明显低于在超笼中心的扩散; 1-丁烯和正丁烷在ITQ-1分子筛的超笼中两者扩散速率较为相似, 而在十元环中, 两者的扩散速率差别较大. 可以推测, 选择性催化主要发生在十元环中.

关键词: ITQ-1分子筛; 分子动力学模拟; 1-丁烯; 正丁烷

### Molecular Dynamics Simulation for Diffusion of 1-Butene and n-Butane in MCM-22 Zeolite

ZHANG Guo<sup>1,2</sup>, ZHENG Qing-Chuan<sup>1</sup>, ZHOU Xin<sup>1</sup>, BAI Fu-Quan<sup>1</sup>, LIU Tao<sup>1</sup>, ZHANG Hong-Xing<sup>1\*</sup>

1. State Key Laboratory of Theoretical and Computational Chemistry, Institute of Theoretical Chemistry, Jilin University, Changchun 130023, China;
2. School of Chemistry and Material Science, Heilongjiang University, Harbin 150080, China

#### Abstract:

The molecular dynamics techniques were used to simulate the diffusion of 1-butene and n-butane in purely siliceous ITQ-1 zeolite. The mean square displacement(MSD) plots, diffusion trajectories, and diffusion coefficients of 1-butene and n-butane were obtained. The results show that the molecules of 1-butene and n-butane can diffuse in the different independence channel systems of ITQ-1 zeolite at 400 K; the diffusion capability of 1-butene is less than that of n-butane. The differences in diffusivity were observed between 1-butene and n-butane, especially in the sinusoidal 10 member ring system. Similar features in the diffusivity were observed in the supercages. The diffusion and migration of 1-butene and n-butane mainly occurred in supercage system. On the other hand, the diffusion of those adsorbates at the center of the supercage is easier than those at the upper and lower of the supercage. It indicated that the reaction of the skeletal isomerization happen in 10-MR channel systems.

Keywords: ITQ-1 zeolite; Molecular dynamics simulation; 1-Butene; n-Butane

收稿日期 2008-05-28 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20573042, 20703015)、黑龙江省自然科学基金(批准号: B200601)、黑龙江大学杰出青年基金(批准号: JC2006L2)和黑龙江大学青年科学基金(批准号: QL200425)资助.

通讯作者: 张红星, 男, 博士, 教授, 博士生导师, 主要从事量子化学研究. E-mail: zhanghx@mail.jlu.edu.cn

作者简介:

#### 参考文献:

- [1]Asensi M. A., Corma A., Martinez A.. J. Catal.[J], 1996, 158: 561—569
- [2]Jung H. J., Park S. S., Shin C. H., *et al.*. J. Catal.[J], 2007, 245: 65—74
- [3]Rubin M. K., Chu P.. Composition of Synthetic Porous Crystalline Material, Ies Synthesis and Use(多孔材料的合成与使用), U.S. Patent 4954325[P], 1990

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(377KB)

[HTML全文]

[\({article.html| WenJianDaXiao} KB\)](#)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

ITQ-1分子筛; 分子动力学模拟; 1-丁烯; 正丁烷

本文作者相关文章

PubMed

- [4]XU Ning(许宁), KAN Qiu-Bin(阚秋斌), LI Xue-Mei(李雪梅), *et al.*. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2000, 21(6): 949—951
- [5]Zhu X. X., Liu S. L., Song Y. Q., *et al.*. Appl. Catal. A: General[J], 2005, 290: 191—199
- [6]Frache A., Cadoni M., Bisio C., *et al.*. Langmuir[J], 2002, 18: 6875—6880
- [7]Corma A., Catlow C. R. A., Sastre G.. J. Phys. Chem. B[J], 1998, 102: 7085—7090
- [8]Karger J., Caro J.. J. Chem. Soc., Faraday Trans.[J], 1977, 73: 1363—1376
- [9]Jobic H., Bee M., Caro J., *et al.*. J. Chem. Soc., Faraday Trans.[J], 1989, 85: 4201—4209
- [10]Karger J., Ruthven D. M.. Zeolites[J], 1989, 9: 267—281
- [11]Sastre G., Catlow C. R. A., Chica A., *et al.*. J. Phys. Chem. B[J], 2000, 104: 416—422
- [12]Sastre G., Catlow C. R. A., Corma A.. J. Phys. Chem. B[J], 1999, 103: 5187—5196
- [13]Hou T. J., Zhu L. L., Xu X. J.. J. Phys. Chem. B[J], 2000, 104: 9356—9364
- [14]Hou T. J., Zhu L. L., Xu X. J.. J. Mol. Catal. A: Chem.[J], 2001, 171: 103—114
- [15]HOU Ting-Jun(侯廷军), ZHU Li-Li(朱丽荔), XU Xiao-Jie(徐筱杰), *et al.*. Acta Phys. Chim. Sin.(物理化学学报)[J], 2000, 16: 701—707
- [16]HOU Ting-Jun(侯廷军), ZHU Li-Li(朱丽荔), XU Xiao-Jie(徐筱杰). Acta Chim. Sinica(化学学报)[J], 2000, 58(10): 1216—1220
- [17]Cambor M. A., Corma A., Baerlocher B.. J. Phys. Chem.[J], 1998, 102: 44—51
- [18]ZHANG Guo(张国), ZHANG Hong-Xing(张红星), ZHU Yu-Jun(朱宇君), *et al.*. Acta Chim. Sinica(化学学报)[J], 2008, 66(20): 2199—2202
- [19]Denayer J. F. M., Ocakoglu R. A., Thybaut J., *et al.*. J. Phys. Chem. B[J], 2006, 110: 8551—8558
- [20]WANG Fei(王斐), WANG Wen-Chuan(汪文川), HUANG Shi-Ping(黄世萍), *et al.*. The Chinese Journal of Process Engineering(过程工程学报)[J], 2007, 7(4): 661—667
- [21]Thomas J. M.. Sci. Am. April[J], 1992, 266: 112—118

本刊中的类似文章

文章评论

序号	时间	反馈人	邮箱	标题	内容
					META http-equiv Type content="i charset=unic Appreciation for star hee